威廉·詹姆士（William James1894——1910）出生于纽约一个笃信宗教得殷实家庭。詹姆士最初在纽约上学，1855——1860年相继在伦敦、巴黎、波伦、日内瓦等地接受教育。在欧洲时，他最感兴趣的是自然科学和艺术，特别是绘画。他曾经立志成为一位画家，后来因发现自己在这方面发展的前途不大转而研究自然科学。1861年他进入哈佛大学劳伦斯学院化学系，后转入比较解剖学和生理学系，1863年转入医学系。1865——1866年曾参加由著名美国博物学家阿加西兹率领的考察队去巴西，但因病折返。1867——1868年又到了欧洲，开始对哲学产生兴趣，并企图把对生理学、心理学和医学的研究同哲学结合起来。1868年他继续在哈佛学医，1869年获医学博士学位。1872年他应聘担任哈佛大学生理学讲师，从此开始了他在哈佛长期的教学生涯。1875年起讲授心理学，1879年起讲授哲学。1876年他曾担任生理学副教授，1880年改任哲学副教授，1885年升为哲学教授，1889年又任心理学教授，1897年重任哲学教授，直至退休。1910年他最后一次去欧洲，回美国不久后逝世。
詹姆士1867年起在报刊上发文章。1890年，他积多年的心血写成的《心理学原理》出版，他它使得詹姆士在美国以至在整个西方名声大震。本书在现代西方心理学上发生了重大的影响，在哲学上也有重要的意义，它包含了后来詹姆士发挥的实用主义的基本观点。1897年他出版了《信仰意志和通俗哲学论文集》，收集了到1896年为止的他的早期的一些哲学演讲稿，其中比较集中的阐述了他的实用主义的观点。1898年，詹姆士在加利福尼亚作了题为《哲学概念和实际效果》的著名讲演，它后来被杜威认为“开创了新的实用主义运动”。1902年，出版了《宗教经验种种》，这是根据他1901——1902年在苏格兰爱丁堡大学演讲整理而成的。1907年出版了《实用主义——一些旧思想方法的新名称》，本书系统的阐述了实用主义哲学的基本概念，不仅是詹姆士也是整个实用主义运动最有代表性的著作。1909年出版了另两本主要著作《多元的宇宙》和《真理的意义》，后者是对别人对他实用主义批评的回答。他死后出版了《哲学的若干问题》（1911年）、《彻底经验主义论文集》（1912年）和两卷通信集（1920年）。

 William James was an original thinker in and between the disciplines of physiology, psychology and philosophy. His twelve-hundred page masterwork, The Principles of Psychology (1890), is a rich blend of physiology, psychology, philosophy, and personal reflection that has given us such ideas as “the stream of thought” and the baby’s impression of the world “as one great blooming, buzzing confusion” (PP 462). It contains seeds of pragmatism and phenomenology, and influenced generations of thinkers in Europe and America, including Edmund Husserl, Bertrand Russell, John Dewey, and Ludwig Wittgenstein. James studied at Harvard’s Lawrence Scientific School and the School of Medicine, but his writings were from the first as much philosophical as scientific. “Some Remarks on Spencer’s Notion of Mind as Correspondence” (1878) and “The Sentiment of Rationality” (1879, 1882) presage his future pragmatism and pluralism, and contain the first statements of his view that philosophical theories are reflections of a philosopher’s temperament or vision.
James hints at his religious concerns in his earliest essays and in The Principles, but they become more explicit in The Will to Believe and Other Essays in Popular Philosophy (1897), Human Immortality: Two Supposed Objections to the Doctrine (1898), The Varieties of Religious Experience (1902) and A Pluralistic Universe (1909). James oscillated between thinking that a “study in human nature” such as Varieties could contribute to a “Science of Religion” and the belief that religious experience involves an altogether supernatural domain, somehow inaccessible to science but accessible to the individual human subject. James made some of his most important philosophical contributions in the last decade of his life. In a burst of writing in 1904-5 (collected in Essays in Radical Empiricism (1912)) he set out the metaphysical view most commonly known as “neutral monism,” according to which there is one fundamental “stuff” which is neither material nor mental.  He also published Pragmatism (1907), the culminating expression of a set of views permeating his writings.
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